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رئی�س  اقتص�ادی:  س�رویس  عص�رآزادی/ 
س�ازمان مدیری�ت و برنامه ری�زی آذربایج�ان 
شرقی مجموع اعتبارات مصوب سفر اول رئیس 
جمهور به استان را 22 همت اعلام کرد و گفت: 
از ای�ن رقم تاکنون 6.4 هم�ت از منابع مختلف 

جذب شده است.
محمد فرش��کاران در جمع خبرنگاران به ش��فاف 
س��ازی اعتب��ارات مربوط ب��ه س��فرهای اول و دوم 
رئیس جمهور به اس��تان پرداخت و افزود: در دور اول 
س��فرهای ریاس��ت جمهوری 22 همت اعتبار برای 
پروژه هایی که سالیان سال در استان نیمه تمام باقی 

مانده بودند، مصوب شد. 
وی ب��ا بیان اینکه این اعتبارات در هر صورت برای 
اس��تان هزینه می ش��ود ادام��ه داد: دوره زمانی این 
اعتبارات که بخش عمده آن ملی هس��تند سه ساله 

است. 
فرشکاران اضافه کرد: س��ال اول از محل اعتبارات 
سفر، رقم مشخصی برای پیشبرد پروژه ها وارد استان 
می ش��ود و تاکنون 6.4 همت از منابع مختلف جذب 
ش��ده است که عمده آن به س��ازمان برنامه و بودجه 

کشور و اعتبارات استانی مربوط می شود.
این مس��ئول با اش��اره به اهمیت و آثار سفر رئیس 
جمه��ور به اس��تان اذعان داش��ت: در س��ال 1400 

مجموع اعتبار مصوب اس��تان رق��م یک هزار و 500 
میلیارد تومان بوده و 57 درصد این اعتبار جذب شد 
که 34 درصد آن نیز به صورت اوراق بوده اس��ت اما 
در سال 1401 علاوه بر اعتبارات استانی تنها از بابت 
اعتبارات س��فر که از منابع مختلف تامین ش��ده 8.7 

همت اعتبار جذب استان کرده ایم.
رئیس س��ازمان مدیری��ت و برنامه ریزی آذربایجان 
ش��رقی با اش��اره به اینکه اگر این رقم را با اعتبارات 
عمومی جمع ببندیم نزدیک به 10 همت اعتبار وارد 
استان شده که رقم بس��یار چشمگیری است متذکر 

ش��د: عدم درک صحیح از این اتفاقات و وارونه جلوه 
دادن حقایق از طریق تعاریف غیربودجه ای به دور از 

انصاف بوده و عملکرد استان را زیر سوال می برد.
9.3 هم�ت اعتبار مصوب، عایدی س�فر دوم 

رئیس جمهور به آذربایجان شرقی
فرشکاران در بخش دیگری از اظهارات خود مجموع 
اعتبارات مصوب سفر دوم رئیس جمهور به آذربایجان 
ش��رقی را 9.3 همت اعلام و افزود: با توجه به جذب 
100 درصدی اعتبارات و اجرای کامل مصوبات سفر 

قبلی، احتمال افزایش این رقم نیز وجود دارد. 
وی در عی��ن حال خاطرنش��ان س��اخت: این رقم 
به غیر از 22 همت مصوب س��فر قبل��ی و مربوط به 
اعتب��ارات دور دوم س��فرهای ریاس��ت جمهوری به 
استان ها است.  رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
آذربایجان ش��رقی با بیان اینک��ه راه اندازی و تجهیز 
کارگاه پروژه هایی که 15 تا 20 س��ال عمر دارند و به 
مرحله اجرا نرسیده اند سخت تر از شروع پروژه های 
جدید است تاکید کرد: دوره زمانی اعتبارات سه ساله 
ب��وده و تصور جذب این میزان اعتب��ار در طول یک 

سال کاملا غیر منطقی به نظر می رسد.
فرشکاران در پایان اظهارات خود مدعی شد: تلاش 
ما این اس��ت که در س��ال 1402 نیز جذب اعتبارات 

مصوب به میزان 100 درصدی صورت گیرد.

 بررس�ی آمارها نشان می دهد حجم س�رمایه گذاری خارجی از 
ابتدای فعالیت دولت سیزدهم تا فروردین امسال ۶ میلیارد و ۵۱ 
میلیون دلار بود که در مقایس�ه با مدت مشابه فعالیت دولت قبل 

۸۴.۳ درصد رشد داشته است.
به گزارش ایرنا، سرمایه گذاری خارجی در زمینه های مختلف اقتصادی 
برای کشوری مثل ایران که اقتصاد آن بر پایه نفت است گزینه ای مطلوب 
در تجارت خارجی است زیرا در شرایطی که کشور به واسطه تحریم های 
ظالمانه غربی با چالش های فروش نفت مواجه اس��ت، ارزآوری و انباشت 

ثروت ملی را برای کشور به ارمغان دارد.
متنوع کردن س��بد اقتصادی و خروج از اقتصاد تک محصولی از دیگر 
مزایای س��رمایه گذاری خارجی در کشور است که با برنامه ریزی اصولی، 
تدوین نقش��ه راه مدون، تس��هیل روند س��رمایه گذاری و در نظر گرفتن 

معافیت های مالیاتی برای سرمایه گذاران نتیجه برد-برد دارد.
به باور کارشناس��ان و صاحبنظ��ران مهم ترین چالش س��رمایه گذاری 
در ای��ران س��اختار اقتصادی اس��ت. نبود ثبات اقتصادی، ریس��ک بالای 
س��رمایه گذاری به دلیل تحریم های خارجی، آشنا نبودن سرمایه گذاران 
از جایگاه اقتصادی ایران، قانون و مقررات دس��ت و پاگیر مهم ترین مانع 

جذب سرمایه و سرمایه گذاران خارجی در کشور محسوب می شود.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم و اصلاح رویکرد سیاست گذاری نسبت 
به گذش��ته و اتخاذ راهبردهای فعالانه با کش��ورهای همسایه و همسو به 
عنوان کش��ورهای هدف برای ورود س��رمایه به کشور شرایط تغییر کرده 

است.
بر اساس آمار دریافتی از بانک اطلاعاتی سازمان سرمایه گذاری خارجی 
از ابتدای دولت س��یزدهم ت��ا پایان فروردین ۱۴۰۲، تع��داد ۴۰۱ طرح 

س��رمایه گذاری خارج��ی به ارزش س��رمایه گذاری خارج��ی مصوب ۱۰ 
میلی��ارد و ۷۶۵ میلیون دلار که ش��امل ۳۶۰ ط��رح جدید به ارزش ۱۰ 
میلیارد و ۲۵۴ میلیون دلار و ۴۱ طرح افزایش سرمایه طرح های موجود 

با ارزش سرمایه خارجی ۵۱۱ میلیون دلار به تصویب هیات رسید.
از مجموع ۴۰۱ طرح سرمایه گذاری خارجی مصوب هیات سرمایه گذاری، 
۴۵ طرح به دلیل عدم ورود بخشی از سرمایه مصوب به کشور باطل شد. 
درمجموع می توان گفت میزان س��رمایه گذاری خارجی مصوب معتبر در 
دوره عملکرد دولت س��یزدهم تا پایان فروردین سال ۱۴۰۲؛ تعداد ۳۵۶ 
طرح س��رمایه گذاری خارجی به ارزش س��رمایه گذاری خارجی مصوب ۶ 

میلیارد و ۵۱ میلیون دلار است.
جزئیات س��رمایه گذاری خارجی در ایران از ابتدای دولت س��یزدهم تا 

پایان فروردین سال ۱۴۰۲ در جدول درج شده است.

براس��اس آمار بیش��ترین س��رمایه گذاری های مصوب معتبر مربوط به 
بخ��ش خدمات )حوزه س��رمایه گذاری نفت در بخ��ش خدمات( با ۵۰.۶ 

درصد، صنعت با ۳۲.۳ درصد و انرزی ۱۱.۳ درصد است.
 مقایس��ه میزان سرمایه گذاری ابتدای ش��روع به کار دولت سیزدهم و 
دولت قبل نش��ان می دهد میزان س��رمایه گذاری در دولت کنونی ۸۴.۳ 
درصد رشد داشت. میزان سرمایه گذاری دولت قبل در سال های ۱۳۹۲ و 

۱۳۹۳ برابر یک میلیارد و ۳۰ میلیون دلار بود.
همچنین بررس��ی آمار ۱۰ سال گذش��ته حاکی از این است که حجم 
سرمایه گذاری از سال ۱۳۹۲ به یک باره کاهش قابل توجهی داشته است 
و از سه میلیارد و ۹۷۶ میلیون دلار در سال ۱۳۹۱ به ۷۳۹ میلیون دلار 
در س��ال ۱۳۹۲ رسیده است. در سال ۱۳۹۵ حجم سرمایه گذاری بهبود 
یاف��ت و به رقم یک میلی��ارد و ۷۴۳ میلیون دلار رس��ید و این روند در 

سال های بعد همواره با افت و خیز همراه بوده است.
 س��ال ۱۳۹۹ ک��ه همزمان ب��ا انتخاب��ات دولت س��یزدهم بود حجم 
س��رمایه گذاری خارجی ۲ میلیارد و ۳۶ میلیون دلار ش��د و در نخستین 
سال فعالیت دولت سیزدهم )سال ۱۴۰۰( این عدد ۳۴۲.۵ میلیون دلار 
رشد داش��ت و در سال ۱۴۰۱ برابر چهار میلیارد و ۱۹۳ میلیون و ۳۳۸ 

میلیون دلار بود.
۶ کشور نخست سرمایه گذار در ایران

براس��اس این گزارش روس��یه، امارات متحده عربی، افغانستان، ترکیه، 
عراق و چین، ۶ کش��ور نخست سرمایه گذار در ایران هستند. در بین این 
کش��ورها روسیه اگرچه چهار مجوز سرمایه گذاری را دارد اما با ۲ میلیارد 
و ۷۶۴ میلیون دلار بیش��ترین حجم س��رمایه گذاری در کشور را به خود 

اختصاص داده است. 

ایرناازوضعیتسرمایهگذاریخارجیگزارشمیدهد؛

رشد۸۴.۳درصدیسرمایهگذاریخارجیدردولتسیزدهم

رییس جهاد کش�اورزی اس�تان تهران از کاه�ش قیمت جوجه 
یک�روزه خبر داد و گفت: انتظار م�ی رود تمامی واحدهای عرضه، 

گوشت مرغ را با قیمت های مصوب عرضه کنند.
»جبرئیل ب��رادری« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا در خصوص 
وضعی��ت بازار جوجه یک روزه، گوش��ت مرغ و تخم م��رغ، افزود: اکنون 
قیمت جوجه یکروزه کاهش یافته به طوری که اخیراً قیمت این محصول 
از ۲۶ تا ۲۸ هزار تومان به ۱۷ هزار تومان رسیده که این مهم در کاهش 

قیمت گوشت مرغ تاثیر گذار است.
به گفته وی، اکنون نرخ مصوب هر قطعه جوجه یکروزه بین ۱۵ هزار و 

۹۰۰ تومان تا ۱۶ هزار و ۹۰۰ تومان تعیین شده است.
رییس جهاد کشاورزی استان تهران با اشاره به اینکه نیاز روزانه استان 
تهران به گوش��ت م��رغ بین ۱۲۰۰ تا ۱۲۵۰ تن اس��ت، اظهار داش��ت: 
اقدامات ارزش��مندی در راستای فعال س��ازی واحدهای غیرفعال پرورش 
مرغ انجام شده است، یعنی ضریب خوداتکایی را از ۵ درصد به ۱۰ درصد 

رسانده ایم که در وضعیت تولید و تامین موثر است.
برادری تصریح کرد: با توجه به جمعیت ۲۰ میلیونی استان تهران، یک 
س��ری استان ها قطب تولید مرغ مانند گلستان، مازندران، گیلان، قزوین 
و س��منان موظف هستند برحس��ب تکلیف علاوه بر نیاز استان خود نیاز 

استان تهران نیز تامین شود.

وی اضافه کرد: نیاز مرغ زنده ۱۶ کش��تارگاه در س��طح استان تهران از 
برخی اس��تان های معین تامین می ش��ود و این محصول در سطح شهر، 
فروش��گاه های زنجی��ره ای، واحدهای قطعه بندی، می��دان بهمن، میدان 

پیروزی عرضه می شود.
افزای�ش تقاضا و فروش ب�الای قیمت مرغ زن�ده علت افزایش 

قیمت گوشت مرغ
رییس جهاد کشاورزی اس��تان تهران علت التهاب بازار گوشت مرغ را 
ناش��ی از افزایش تقاضا و مصرف، فروش بالای قیمت مرغ زنده توس��ط 
برخی تولیدکنندگان و کاهش جوجه ریزی توس��ط واحدهای پرورش��ی 

دانس��ت و افزود: قیمت مصوب مرغ زنده ۵۲ هزار تومان و گوش��ت مرغ 
ب��رای مصرف کنن��دگان ۷۳ هزار تومان تعیین ش��ده اس��ت اما طی این 
م��دت برخی م��رغ زنده را با قیمت های ۵۸ و ۵۹ ه��زار تومان به فروش 
می رس��اندند. برادری نیاز هفتگی گوشت مرغ را ۵۰ هزار تن عنوان کرد 
و اظهار داشت: اکنون بر اساس افزایش سرانه مصرف، تولید افزایش پیدا 
کرده به طوری که میزان جوجه ریزی در اردیبهشت ماه از ۱۰۵ میلیون 

قطعه در خردادماه به ۱۳۰ میلیون قطعه رسیده تا بازار کنترل شود.
التهابی در بازار تخم مرغ نداریم

وی درب��اره بازار تخم م��رغ نیز گفت: اکنون در ح��وزه بازار تخم مرغ 
التهابی نداریم و قیمت ها برای مصرف کنندگان طبق نرخ مصوب شانه ای 
۱۰۵ ت��ا ۱۱۰ ه��زار تومان به فروش می رس��د. رییس جهاد کش��اورزی 
استان تهران علت ساماندهی بازار تخم مرغ را ورود اتحادیه و تعاونی های 
مربوطه دانس��ت و ادامه داد: در حال حاضر مدیریت برنامه ریزی تولید و 
مصرف و مازاد مصرف بر عهده اتحادیه ها اس��ت و در صورت وجود مازاد 

فرایند صادرات انجام می شود تا تولیدکنندگان نیز متضرر نشوند.
برادری اظهار داش��ت: در حال حاضر برای حمایت از تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان، تمامی واحدهای تولیدی، عمده فروشی و خرده فروشی 
استان تهران مورد بازرسی و ارزیابی مستمر قرار می گیرند تا با متخلفان 

و گران فروشان برخورد قانونی شود.

رییسجهادکشاورزیاستانتهرانبهایرناخبرداد:
کاهشقیمتجوجهیکروزه

محمد فرشکاران: ورود ۸.۷ همت اعتبار به آذربایجان شرقی در سال ۱۴۰۱
شفافسازیاعتباراتسفرهایریاستجمهوریبهاستان؛

دبیر انجمن قطعه سازان همگن:

صنعت خودروسازی نیازمند نقشه راه مشخص است
کاهش ۱۰ درصدی قیمت آپارتمان در اندیشه

 خریداران منتظر افت بیشتر قیمت ها هستند

 دبیر انجم�ن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه س�ازان 
خودروی کش�ور گفت: صنعت خودروسازی نیازمند نقشه 

راه مشخص و تهیه و تدوین اسناد بالادستی است.
»آرش محبی نژاد« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: 
این نقش��ه راه باید به گونه ای ترس��یم و اس��ناد بالادستی طوری 
تدوین ش��ود که با تغییر مجلس ها و دولت ها خللی در آن پیش 
نیاید. وی با اش��اره ب��ه رأی اعتماد نمایندگان مجلس به »عباس 
علی آبادی« به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت، ابراز امیدواری 
کرد وزیر جدید صمت از نظر و مشورت بخش خصوصی واقعی و 
تشکل های مردم نهاد این بخش بتواند بهترین استفاده ممکن را انجام دهد و ما قطعه سازان نیز آماده ایم اتاق 
فکری در اختیار وزیر قرار دهیم. دبیر انجمن قطعه سازان همگن گفت: صنعت قطعه سازی کشور به ویژه در 
آن دسته از قطعاتی که به تولید انبوه رسیده، از توانایی تولید سالیانه ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه برخوردار 

است، اما مشکل اصلی فعلی این صنعت، تأمین منابع ریالی و ارزی و کمبود نقدینگی است.
 مطالبات ۶۰ هزار میلیارد تومانی قطعه سازان از خودروسازان

وی اظهار داش��ت: اکنون مطالبات زنجیره تأمین از خودروس��ازان به رقم ۶۰ هزار میلیارد تومان رسیده که 
۲۶ هزار میلیارد تومان آن مطالبات معوق تعیین تکلیف نشده است. محبی نژاد تاکید کرد: تحقق برنامه تولید 

۱.۷ میلیون دستگاهی خودرو در سال جاری، پیش نیازها و ملزوماتی نیاز دارد.
وی بیان داش��ت: وزیر جدید صمت در راس��تای این برنامه دو راه دارد؛ نخست، اینکه زیرساخت های تحقق 
تولی��د را فراهم کند و دوم، اینکه برنامه تولی��د را اصلاح کند. دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه 
س��ازان خودروی کش��ور اضافه کرد: مهمترین مورد برای تحقق برنامه یاد ش��ده، تأمین دس��ت کم ۲۵۰ هزار 

میلیارد تومان کسری نقدینگی این صنعت، همراه با تأمین مواد اولیه و ارز مورد نیاز است.

قیمت آپارتمان ها در ش�هر اندیشه نیز همزمان با دیگر 
ش�هرها از جمل�ه پرند و پردی�س در مدار کاهش�ی قرار 
گرفته و آمارها نش�ان دهنده از کاه�ش ۱۰ تا ۱۵ درصدی 

قیمت در این شهر است.
به گزارش ایرنا، مش��اهدات میدانی خبرنگار ایرنا از بنگاه های 
املاک در شهر اندیشه، نشان دهنده کاهش ۱۵ درصدی قیمت 

مسکن در این شهر است.
به گفته مش��اوران املاک فعال در ای��ن منطقه، طی یک ماه 
گذش��ته قیمت مس��کن در شهر اندیش��ه متری بین دو تا چهار 

میلیون تومان کاهش یافته به طوری که هر واحد حدود ۵۰ تا ۳۰۰ میلیون تومان بس��تگی به ش��رایط افت 
قیمت داشته است.

ب��ه عن��وان مثال، قیمت واحد ۷۱ متری با تمام امکان��ات از ۲ میلیارد و ۶۵۰ میلیون تومان به ۲ میلیارد و 
۵۸۰ میلیون تومان رسیده است.

همچنی��ن آپارتم��ان ۷۶ متری با تمام امکانات را در یک ماه پیش ح��دود ۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان 
قیمت گذاری کرده بودند، اما امروز قیمت این واحد حدود ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون تومان کاهش یافته است.

بنگاه های املاک فعال در ش��هر اندیش��ه بر این باور هستند که فروشنده ها به خصوص کسانی که پول لازم 
هستند کاهش بیشتری داده اند، اما با وجود این تخفیف ها باز هم خریداران استقبال نمی کنند.

سازندگانی که به دنبال احتکار مسکن هستند
با وجود کاهش قیمت مس��کن در اندیشه، اما س��ازندگانی در این شهر در حال ساخت و ساز هستند که با 
وجود اتمام واحدهای خود، نس��بت به احتکار مس��کن اقدام کرده اند؛ مسأله ای که به عقیده مشاوران املاک 

می تواند زنگ خطری برای افزایش مجدد قیمت مسکن در این شهر باشد.

ترافیک و انضباط شهری، فصل مشترک همکاری  
شهرداری و فرماندهی انتظامی

عصرآزادی: شهردار تبریز با اشاره به حوزه های مشترک بین فرماندهی انتظامی 
و مدیریت ش�هری گفت: امی�دوارم با کم�ک یکدیگر بتوانی�م در خصوص کاهش 

مشکلات مردم شهروندان گام های مهمی برداریم.
عصرآزادی - سید سعید پیمان؛ یعقوب هوشیار در دیدار با سردار سرتیپ دوم علی محمدی 
فرمانده انتظامی آذربایجان ش��رقی که با حضور رئیس و اعضای ش��ورای اسلامی شهر تبریز 
انجام یافت، اظهار کرد: مجموعه ش��هرداری همواره به طور شبانه روزی تلاش کرده و در این 
مس��یر نیازمند حمایت های بیشتر از سوی فرماندهی انتظامی هستیم چرا که بهره گیری از 

ظرفیت های فرماندهی انتظامی و شهرداری می تواند راهگشای بسیاری از امور باشد.
وی ضمن تبریک و آرزوی توفیق برای فرمانده جدید انتظامی استان تصریح کرد: شهرداری 

از جمله مجموعه هایی است که ارتباط تنگاتنگی با نیروی انتطامی دارد.
هوش��یار با تاکید بر ارتباط و همکاری های مش��ترک بین این دو مجموعه گفت: بس��یاری 
از مس��ائل ش��هروندان به دلایل مختلف بلاتکلیف مانده و به دلیل محدودیت منابع مالی در 
حوزه های مختلف ش��اهد محرومیت هایی هستیم که با استفاده از ظرفیت های مشترک می 
توان راهکارهای لازم را ارائه داد. فرمانده انتظامی آذربایجان شرقی نیز در این دیدار مشترک 
بر وجود برخی مس��ائل مش��ترک بین فرماندهی انتظامی و ش��هرداری اشاره کرد و افزود: بر 
اس��اس نظرسنجی های انجام یافته مهمترین مورد در این خصوص انضباط ترافیکی است که 
فارغ از لزوم ایجاد زیرس��اخت های مورد نیاز شاهد برخی رفتارها از سوی شهروندان هستیم 

که این مسائل در بسیاری از شهرهای کشور وجود ندارد.
سردار سرتیپ دوم علی محمدی پارک دوبله خودروها در خیابان های تبریز را سرسام آور 

دانست و گفت: ترافیک شهری تبریز را نمی توان با خودرو و عامل انسانی مدیریت کرد.  
وی از کمبود پارکینگ به عنوان یکی دیگر از  مش��کلات مهم شهر تبریز نام برد و تصریح 
کرد: مجموعه انتظامی و شهرداری، اقدامات مرتبطی با یکدیگر دارند و اگر همراهی لازم در 

تصمیمات مشترک را نداشته باشند، موازی کاری صورت می گیرد.
فرمانده انتظامی آذربایجان شرقی با تاکید بر لزوم اقدامات مشترک با شهرداری تبریز گفت: 
تصمیمات و اقدامات ما باید مش��ترک بوده و در کنار یکدیگر موضوعات مطروحه را برطرف 
کنیم.   حجت الاسلام والمسلمین رسول برگی رئیس شورای اسلامی شهر تبریز نیز در این 
دیدار اظهار کرد: ش��هرداری و فرماندهی انتظامی دو مجموعه خدمت رس��ان مهم هستند و 
مردم هر روز با این دو نهاد خدمتگزار س��ر و کار دارند. تعامل این دو نهاد برای نظام، کش��ور 

و شهر تبریز مفید خواهد بود.
شهرام دبیری عضو شورای اسلامی شهر تبریز نیز در این جلسه خاطرنشان کرد: در حوزه 
ترافیک ش��هری همکاری های مش��ترک با فرماندهی انتظامی داریم و باید برنامه ریزی لازم 

جهت ارائه خدمات مشترک به مردم ارائه دهیم.
دبیری با تاکید بر اینکه نتیجه هماهنگی ما باید برای مردم مش��هود باش��د، گفت: افزایش 
نظم عمومی جامعه و کاهش ترافیک ش��هری از جمله مواردی است که باید برای شهروندان 
مش��هود باشد. نائب رئیس شورای اسلامی ش��هر تبریز نیز در این دیدار تصریح کرد: مسائل 
ایمنی، امنیتی، نظم و انضباط و فرهنگی و اجتماعی حوزه هایی هستند که می توان به صورت 

مشترک روی آنها تمرکز کرد.
علی نوای باغبان با بیان اینکه نگاه مشترک ما باید بتواند برای امسال و سال های بعد مثمر 
ثمر باش��د، افزود: باید به حوزه فرماندهی انتظامی نگاهی عملیاتی داش��ته باش��یم و بتوانیم 

جلساتی مشترک برگزار کرده و به فهم مشترکی از مسائل مهم و جدی شهر برسیم.
روح الله دهقان نژاد دیگر عضو ش��ورای اس��لامی ش��هر تبریز نیز در این دیدار با اشاره به 
آغاز طرح جامع ترافیک ش��هری تبریز گفت: در این حوزه نیز می توان از تجربیات فرماندهی 
انتظامی بهره گرفت. غلامرضا احمدی رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی 
ش��هر تبریز نیز خاطرنش��ان کرد: فرماندهی انتظامی و شهرداری مباحث مشترکی دارند که 

می توان با تعامل و همکاری بر آنها فائق آمد.

کارشناس بازار سرمایه به ایرنا اعلام کرد:

آینده ای روشن پیش روی بازار سهام
 دولت قبل هیجانات کاذب در بورس را تشدید کرد

 یک کارشناس بازار سرمایه آینده ای مثبت و روشن را برای بازار سهام پیش بینی 
کرد و گفت: س�ال ۹۹ شاهد ایجاد هیجان کاذب و غافلگیرکننده  در بازار بودیم که 
در این زمینه دولت قبل باعث تش�دید به هم ریختگی مسیر واقعی شاخص بورس و 

همچنین ضرر و زیان سنگین سهامداران در بازار سهام شد.
»نیم��ا میرزایی« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا ضمن ارزیابی نوس��انات اخیر بازار 
سهام در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه امکان تکرار ریزش شاخص بورس در بازار مشابه سال 
۹۹ وجود دارد یا خیر، افزود: معاملات بورس در سال ۹۹ از ویژگی خاص برخوردار بود مبنی 

بر اینکه در آن سال رشد بازار به دلیل دستکاری دولت جهش بیشتری را پیدا کرده بود.
این کارش��ناس بازار س��رمایه اظهار داشت: در آن زمان ش��اهد ایجاد یک هیجان کاذب و 
غافلگیرکننده  در بازار بودیم و دولت قبل باعث به هم ریختگی مس��یر واقعی شاخص بورس و 

ضرر و زیان سنگین سهامداران در بازار سهام شد.
وی ادامه داد: این مس��اله که دولت فعلی اش��تباهات دولت قبل را که هزینه سنگینی هم 
ب��رای کش��ور ایجاد کرده بود، تکرار نکرده اس��ت باید به عنوان اتفاقات��ی مثبت تلقی کرد و 

می توان از آن به عنوان اقدام مثبت مسوولان در دولت سیزدهم سخن گفت.
میرزایی بعُد دیگر معاملات بازار را مربوط به مردم دانس��ت و گفت: همچنان ش��اهد تعداد 
زیادی از س��هامداران خرد و حقیقی در بازار س��هام هس��تیم که به صورت مس��تقیم معامله 

می کنند؛ این امر می تواند پتانسیل ایجاد یک هیجان بزرگ در بازار را ایجاد کند.
بورس همچنان از بی اعتمادی ناشی از عملکرد دولت قبل رنج می برد

کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: تا زمانی که در بازار شاهد حضور مستقیم سهامداران 
خرد و سرمایه گذاری مستقیم باشد زمینه وجود برخی از هیجانات فراهم است، اما با این حال 

اکنون تکرار هیجانات در بازار با آن شتاب سال ۹۹ دور از ذهن به نظر می رسد.
وی با تاکید بر اینکه راه حل این اتفاق چیزی جز هدایت سرمایه سهامداران خرد به سمت 
سرمایه گذاری غیرمستقیم مانند صندوق های س��رمایه گذاری و نیز شرکت های سبدگردانی 
رس��می نیس��ت، گفت: توسعه آنها در ۲ سال گذش��ته به صورت قوی صورت گرفت و شاهد 

افزایش حجم ورود نقدینگی به این صندوق ها بودیم.
میرزای��ی با بیان اینکه همچنان افزایش میزان ورود نقدینگی به صندوق ها جای کار دارد، 
افزود: سازمان بورس عملکرد قابل دفاعی را از این حوزه بر خود جای گذاشته است و می تواند 
با خلاقیت های جدید سیل بیشتری از سهامداران خرد را وارد سرمایه گذاری غیرمستقیم کند 

که در این صورت کمتر شاهد تکانه های شدید در بازار خواهیم بود.
پیش بینی آینده بازار سهام

این کارش��ناس بازار س��رمایه آینده معاملات بازار س��هام را مورد ارزیابی قرار داد و اظهار 
داشت: بازار سرمایه اکنون در مسیر صعود قرار گرفته است.

وی ادامه داد: بازار سهام در افق یک یا ۲ سال آینده می تواند گفت رشدهای خوبی را تجربه 
کند، اما از این موضوع نباید غافل ماند که سبدهای مختلف سرمایه گذاری در بازار از بازدهی 
یکس��ان برخوردار نیستند. میرزایی بازار سرمایه را مکانی برای افراد حرفه ای دانست و گفت: 
این موضوع بدین معنا اس��ت که یا سهامدار باید جزو سرمایه گذاران حرفه ای باشد یا باید در 
این بازار از روش س��رمایه گذاری غیرمس��تقیم استفاده کند تا از تجربه، دانش و مهارت افراد 

حرفه ای و کار بلد بازار سرمایه استفاده کند.


